

1//793014(039)



ТРУДЫ  
ИНСТИТУТА ВОСТОКОВЕДЕНИЯ РАН

Выпуск 26

## СОЦИАЛЬНЫЕ И ПОЛИТИЧЕСКИЕ ПРОЦЕССЫ НА ВОСТОКЕ

Культурно-сложные общества  
в мусульманском ареале,  
геополитическая и геоэкономическая  
динамика

2019  
ISSN 2587-9502

## СОДЕРЖАНИЕ

Предисловие .....	13
-------------------	----

### Раздел I. ТУРЦИЯ

<i>Н. Ю. Ульяновко.</i> Турция на пути к инклюзивному развитию? (К вопросу об эффективности социальной политики Партии справедливости и развития) .....	18
<i>И. А. Свистунова.</i> Немусульманские меньшинства в современной Турции (на примере греческой, армянской и иудейской общин) .....	42
<i>В. В. Цибенко (Ростов-на-Дону).</i> Политизация этнических меньшинств в Турции на примере черкесов .....	59
<i>И. И. Иванова.</i> Турция – Центральная Азия – Россия: изменения в конфигурации треугольника .....	73
<i>А. Г. Гаджиев.</i> Отношения между Турцией и Европейским союзом после турецких выборов 2018 г. ....	93
<i>А. В. Болдырев.</i> К вопросу об изучении внешней политики Турции в годы Второй мировой войны .....	102

### Раздел II. ИРАН

<i>Н. М. Мамедова.</i> Культурная сложность современного иранского общества .....	110
<i>М. С. Каменова.</i> Этноконфессиональные меньшинства в контексте социально-культурной политики руководства Исламской Республики Иран (на примере положени бахаи и еврейской общины) .....	131
<i>Е. В. Дунаева.</i> Динамика демографических процессов в ИРИ (на материале переписи 2016/17 г.) .....	140
<i>В. И. Сажин.</i> Иран – Азербайджан: азербайджанский вопрос сегодня .....	157
<i>Р. В. Сулейманов.</i> Азербайджанцы как фактор (не)стабильности в Иране .....	173

<i>И. М. Бабиров (Нижний Новгород). Талышское меньшинство в Азербайджане и Иране: история вопроса и современное состояние</i> .....	186
<i>А. И. Полищук. «План реализации культурной политики ИРИ» как инструмент «мягкой силы»</i> .....	201

### **Раздел III. КУРДСКИЙ АРЕАЛ И СИРИЯ**

<i>К. В. Вертяев. Конгломератный национализм: опыт изменения парадигмы национального развития стран Ближневосточного региона (на примере Сирии)</i> .....	212
<i>В. М. Ахмедов. Трансформация этноконфессионального состава сирийского социума в условиях конфликта в САР</i> .....	235
<i>Д. А. Воронин (Санкт-Петербург). Кризис в Сирии и борьба сирийских курдов за самоопределение</i> .....	243
<i>М. С. Озмаян. К итогам парламентских выборов 2018 г. в Ираке и Иракском Курдистане: курдские партии</i> .....	256
<i>И. Е. Федорова. Иран и Иракский Курдистан</i> .....	271
<i>Н. З. Мосаки. К вопросу о региональной геоэкономике: производство мёда в Иракском Курдистане</i> .....	280

### **Раздел IV. АФГАНИСТАН**

<i>С. Пойя. Этнические конфликты в современной истории Афганистана</i> .....	296
<i>У. В. Окимбеков. Население Афганистана: динамика численности, состав и конфликты на этнической почве</i> .....	307
<i>Н. Д. Саженов. Потенциал сепаратизма в современном Афганистане</i> .....	346
<i>О. Е. Митрофаненкова. Проблема наркомании в Афганистане</i> .....	354
<i>М. О. Нессар. Пять лет правления правительства Ашрафа Гани</i> .....	364
<i>Д. П. Елагин. Особенности современной социально-экономической модели Афганистана: влияние внутреннего вооруженного конфликта</i> .....	379
<i>Р. Д. Дауров, И. В. Шашков. «Экономический пояс Шелкового пути» (ЭПШП) в субрегионе Афганистан – Пакистан</i> .....	396

### **Раздел V. ПАКИСТАН**

<i>В. Я. Белокреницкий. Культурная сложность пакистанского общества: этнические и этноконфессиональные аспекты</i> .....	420
<u>С. Н. Каменев</u> . Рост населения Пакистана и его влияние на социальные процессы .....	447

<i>И. Н. Серенко</i> . Образовательный аспект радикализации пакистанского социума .....	454
<i>Н. А. Замараева</i> . Военно-гражданская администрация генерала П. Мушаррафа (конституционно-правовые и социальные основы) .....	465
<i>В. В. Воробьев</i> . Роль и значение судебной ветви власти в политической жизни современного Пакистана .....	494
<i>Я.-В. Ю. Процаков (Белоруссия)</i> . Конфликт в Белуджистане: краткая история и современный этап .....	508
<i>Р. Е. Прохоров</i> . Геоэкономика пакистано-китайских отношений .....	522
<i>М. Д. Сазегул Ислам (Бангладеш)</i> . Факторы влияния исламизации в Бангладеш .....	531
<i>Л. А. Черешнева (Липецк)</i> . Движение тебхага в Индии (к истории крестьянских выступлений на Востоке) .....	537

#### **Раздел VI. ДРУГИЕ СТРАНЫ И РЕГИОНЫ**

<i>Н. Н. Цветкова</i> . Восточный социум в перспективе: низшие городские слои и автоматизация .....	546
<i>К. М. Труевцев</i> . Глобализация и исламский мир: после двух волн турбулентности .....	565
<i>Г. Г. Косач</i> . Саудовская Аравия – социально-экономическая трансформация .....	585
<i>Е. С. Мелкумян</i> . Стратегия развития арабских монархий Залива: основные приоритеты .....	601
<i>И. В. Рыжов, М. Ю. Борогина (Нижний Новгород)</i> . Противостояние шиитов и суннитов на Ближнем Востоке: история вопроса и анализ современного состояния .....	611
<i>М. А. Малов (Нижний Новгород)</i> . Модификация статуса малых этносов в системе международных отношений Ближнего Востока .....	630

# SOCIAL AND POLITICAL PROCESSES IN THE EAST

## CONTENTS

Foreword .....	13
----------------	----

### Part I. TURKEY

<i>N. Y. Ulchenko</i> . Turkey on the way towards inclusive growth? (To the issue of effectiveness of the social policy of the Justice and Development Party) .....	18
<i>I. A. Svistunova</i> . Non-Muslim minorities in today's Turkey (case of Greek, Armenian and Jewish communities) .....	42
<i>V.V.Tsibenko (Rostov-on-Don)</i> . Politicization of ethnic minorities in Turkey, case of Cherkeses .....	59
<i>I. I. Ivanova</i> . Turkey-Central Asia-Russia: changes in the configuration of the triangular .....	73
<i>A. G. Gadjiyev</i> . Relations between Turkey and European Union after the Turkish elections in 2018 .....	93
<i>A. V. Boldyrev</i> . To the issue of studying Turkey's foreign policy during World War II .....	102

### Part II. IRAN

<i>N. M. Mamedova</i> . Culrural complexity of the contemporary Iranian society ....	110
<i>M. S. Kameneva</i> . Ethnoconfessional minorities in the context of socio-cultural policy of the leadership of the Islamic Republic of Iran (study of the condition of the Bahai and Jewish communities) .....	131
<i>E. V. Dunaeva</i> . Dynamics of demographic processes in IRI (based on the materials of population census of 2016/17) .....	140
<i>V. I. Sazhin</i> . Iran-Azerbaijan: the Azerbaijani question today .....	157

<i>R. V. Suleimanov.</i> Azerbaijanis as a factor of (in)stability in Iran .....	173
<i>I. M. Babirov (Nizhny Novgorod).</i> The Talysh minority in Azerbaijan and Iran: history of the problem and present situation .....	186
<i>A. I. Polishchuk.</i> ‘The Plan for realization of the cultural policy of IRI’ as an instrument of ‘soft power’ .....	201

### **Part III. KURDISH REGION AND SYRIA**

<i>K. V. Vertyaev.</i> Aggregate nationalism: an experience of changing paradigm in national development of the countries of Middle East (case of Syria) .....	212
<i>V. M. Ahmedov.</i> Transformation of ethnoconfessional structure of the Syrian society in the wake of conflict in SAR .....	235
<i>D. A. Vorodin (St. Petersburg).</i> Crisis in Syria and the struggle of Syrian Kurds for self-determination .....	243
<i>M. S. Ozmanian.</i> Results of the 2018 parliament elections in Iraq and Iraqi Kurdistan: Kurdish parties .....	256
<i>I. E. Fedorova.</i> Iran and Iraqi Kurdistan .....	271
<i>N. Z. Mosaki.</i> To the issue of regional geoeconomics: honey production in Iraqi Kurdistan .....	280

### **Part IV. AFGHANISTAN**

<i>S. Poya.</i> Ethnic conflicts in the modern history of Afghanistan .....	296
<i>U. V. Okimbekov.</i> Population of Afghanistan: dynamics of numbers, composition and conflicts on the basis of ethnicity .....	307
<i>N. D. Sazhenov.</i> Potential of separatism in today’s Afghanistan .....	346
<i>O. E. Mitrofanenkova.</i> Drug addiction problem in Afghanistan .....	354
<i>M. O. Nessar.</i> Five years of the rule of the Ashraf Ghani government .....	364
<i>D. P. Yelagin.</i> Specific features of the today’s socio-economic model of Afghanistan: influence of the internal armed conflict .....	379
<i>R. D. Daurov, I. V. Shashkov.</i> “Economic belt of the Silk Road” in the subregion of Afghanistan and Pakistan .....	396

### **Part V. PAKISTAN**

<i>V. Y. Belokrenitsky.</i> Cultural complexity of the Pakistani society: ethnic and ethnoconfessional aspects .....	420
<u>S. N. Kamenev.</u> Population growth in Pakistan and its influence upon social processes .....	447

<i>I. N. Serenko</i> . Educational aspect of radicalization of the Pakistani society .....	454
<i>N. A. Zamaraeva</i> . Military-civil administration of general P. Musharraf (constitutional-legal and social bases) .....	465
<i>V. V. Vorobyev</i> . Role and importance of the judicial authorities in the political life of the contemporary Pakistan .....	494
<i>Y.-V. Y. Prochakov (Belorussia)</i> . Conflict in Baluchistan: a short history and current phase .....	508
<i>R. E. Prohorov</i> . Geoeconomics of Pakistani-Chinese relations .....	522
<i>M.D. Sazedul Islam (Bangladesh)</i> . Factors behind the influence of Islamization in Bangladesh .....	531
<i>L. A. Cheresheva (Lipetsk)</i> . Tebhaga movement in India (to the history of peasant protests in the East) .....	537

#### **Part VI. OTHER COUNTRIES AND REGIONS**

<i>N. N. Tsvetkova</i> . Eastern society in the perspective: lower urban stratas and automatization .....	546
<i>K. M. Truevtsev</i> . Globalization and Islamic world: after two waves of turbulence .....	565
<i>G. G. Kosach</i> . Saudi Arabia – socio-economic transformation.....	585
<i>E. S. Melkumian</i> . Strategy of development of the Arab Gulf monarchies: major priorities .....	601
<i>I. V. Ryzhov, M. Y. Borodina (Nizhny Novgorod)</i> . Confrontation between Shiites and Sunnis in the Middle East: history of the question and analysis of the contemporary state of affairs .....	611
<i>M. A. Malov (Nizhny Novgorod)</i> . Modification of the status of small ethnic groups in the system of Middle Eastern international relations .....	630